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REVISTA PRESEI 

 

 

 Încă o zi blocați în subteran. Minerii de la Lupeni nu renunță la protest 

până nu li se virează salariile. Unii sunt dispuși chiar să intre în greva foamei 

A fost a șasea zi de proteste în Valea Jiului. Minerii sunt nemulţumiţi că salariile 

au întârziat și că nu au mai primit tichetele de masă şi nici ajutorul pentru transport 

de aproape un an. 

Duminică seara a avut loc un marș de protest de la exploatarea minieră până la 

Primăria Lupeni, a transmis Emanuel Jilinschi, corespondent TVR, pentru 

Telejurnal. 

În pofida promisiunilor venite de la guvernanţi, 65 de mineri sunt şi acum blocaţi 

în subteran. 

Ei sunt hotărâți să rămână în subteran până miercuri, când vor avea confirmarea că 

drepturile salariale le-au fost virate. 

Unii dintre protestatari au anunţat că sunt dispuşi să intre în greva foamei, în cazul 

în care revendicările lor nu vor fi soluţionate prin negocierile dintre liderii sindicali 

şi administraţia Complexului Energetic Hunedoara, programate să se desfăşoare 

luni la Ministerul Energiei şi Ministerul Muncii şi Protecţiei Sociale. 

"Am discutat cu colegii mei care se află în subteran şi mi-au transmis că cel puţin 

10 dintre ei sunt dispuşi să intre în greva foamei, de luni, dacă revendicările lor nu 

vor fi rezolvate. Oamenii cer plata integrală a salariilor pe luna ianuarie şi 

restanţele la tichetele de masă şi transport, acestea fiind întârziate de 10 luni de 

zile", a declarat preşedintele executiv al Sindicatului Muntele, Alin Sîn, citat 

de Agerpres. 

 (Sursa: Agerpres) 

 

https://www.agerpres.ro/social/2021/02/21/hunedoara-minerii-din-subteranul-exploatarii-lupeni-dispusi-sa-intre-in-greva-foamei--665363
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 Florin Cîțu vine în Camera Deputaților pentru explicații privind bugetul, la 

solicitarea PSD 

Premierul Florin Cîţu participă luni în plenul Camerei Deputaţilor, la "Ora prim-

ministrului", la solicitarea grupului parlamentar al PSD. 

 

Dezbaterea va începe la ora 17,00 şi tema propusă de PSD este: "Bugetul tăierilor: 

moartea economică a României". 

 

Decizia Biroului permanent a fost luată după consultarea premierului, a anunţat pe 

15 februarie preşedintele Camerei Deputaţilor, Ludovic Orban. 

 

"S-a hotărât la Biroul permanent al Camerei Deputaţilor, după consultarea 

domnului prim-ministru Florin Cîţu, prezenţa domnului prim-ministru lunea 

viitoare, de la ora 17,00, în cadrul procedurii 'Ora prim-ministrului', procedură care 

a fost iniţiată de grupul parlamentar al PSD", declara Ludovic Orban, citat de 

Agerpres. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Asociatia Secretarilor de Municipii, solicitare pentru premierul Citu 

Asociatia Secretarilor de Municipii a adresat o petitie prim-ministrului Florin 

Citu si ministrului Dezvoltarii Lucrarilor Publice si Administratiei Cseke Attila, 

referitoare la intentia de a transforma functia publica de secretar general al unitatii 

administrativ teritoriale (SG UAT), din "functie publica de conducere specifica in 

functie numita, cu mandat limitat la maxim 6 ani, reinnoit la 3 ani", solicitand 

"incetarea de indata a unor astfel de demersuri care vor destabiliza, cu siguranta, 

administratia publica locala si vor incalca principiile functiei publice: stabilitate si 

legalitate". 

 

Petitia este lansata in conditiile in care premierul si-a anuntat intentia de a discuta 

acest subiect in sedinta de luni a coalitiei, in contextul reformei din administratia 

publica. 

 

https://ziare.com/florin-citu/
https://ziare.com/florin-citu/
https://ziare.com/stiri/mandat/
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"Secretarii Generali ai Municipiilor din Romania dezaproba demersurile 

neconstitutionale si neprincipiale cu privire la introducerea oricarui fel de mandat, 

limitat in timp, pentru Secretarii Generali ai U.A.T. -urilor din Romania. 

 

Intentia dumneavoastra, Domnule Premier, va avea ca urmare destabilizarea 

functiei publice de Secretar General, incalcarea principiilor legale si morale 

(profesionalism, impartialitate si independenta, libertatea gandirii si a exprimarii, 

prioritatea interesului public, suprematia Constitutiei si a Legii, asigurarea 

egalitatii de tratament a cetatenilor), principii pe care o functie conditionata politic 

le face aproape imposibil de garantat", afirma reprezentantii secretarilor de 

municipii. 

 

In opinia lor, "este profund ingrijoratoare si de-a dreptul dezamagitoare" declaratia 

prin care premierul isi asuma intentia de a transforma functia publica de Secretar 

General al unitatii administrativ teritoriale din functie publica de conducere 

specifica in functie numita, am adauga politic, cu mandat limitat la maxim 6 ani, 

reinnoit la 3 ani. 

 

"Cu atat mai mult cu cat, dupa modificari legislative indelungate, prin Codul 

Administrativ, s-a reusit transformarea functiei publice a Secretarului General in 

functie publica de conducere specifica, dand un caracter de stabilitate si 

profesionalism, in concordanta cu rolul deosebit al acesteia - garant al legalitatii in 

administratia publica locala, demersul Dumneavoastra este profund incorrect. 

 

Definit in Codul Administrativ drept functionarul public de conducere care 

"asigura respectarea principiului legalitatii in activitatea de emitere si adoptare a 

actelor administrative, stabilitatea functionarii aparatului de specialitate al 

primarului, continuitatea conducerii si realizarea legaturilor functionale intre 

compartimentele din cadrul acestuia", Secretarul General al UAT-ului este pe cale, 

in urma demersurilor dumneavoastra, de a-si pierde tocmai posibilitatea 

implementarii principiilor susmentionate", argumenteaza membrii asociatiei. 

 

 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 22 februarie 2021 4 

 

Ei invoca principiile din programul de guvernare: profesionalizare si stabilitate 

sustinute de un sistem meritocratic de management a resurselor umane/a functiei 

publice" - ca obiectiv pe termen mediu, resurse umane din sectorul public, 

competente, integre si dedicate cetateanului", ca obiectiv general, depolitizarea 

functiei publice si stabilirea clara a pozitiilor politice in structura administrativa, 

angajament privitor la resursele umane din sectorul public. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Obligată de instanță, șefa TVR explică de ce sănătatea angajaților din 

Televiziunea Națională este  pusă, de peste 12 ani, în pericol 

Caietul de sarcini pentru efectuarea de determinări de noxe pentru factorii de risc 

din TVR „nu a fost licitat”!!! 

După aproape doi ani de procese în instanță, obligată de sentința pronunțată de 

Curtea de Apel București în data de 18 ianuarie 2021, (amănunte aici: Curtea de 

Apel București obligă administrația Gradea să explice de ce a pus în pericol 

sănătatea angajaților din Televiziunea Română!) președintele director general al 

Societății Române de Televiziune, Doina Gradea, catadicseste să răspundă la o 

întrebare vitală pentru sănătatea angajaților instituției: De ce, timp de peste 12 ani, 

 nu s-au efectuat determinări de noxe pentru toți factorii de risc care pun în 

pericol sănătatea angajaților?  Răspunsul, transmis ieri, 18 februarie 2021, este 

halucinant: caietul de sarcini pentru efectuarea de noxe pentru ceilalți factori de 

risc, “nu a  fost licitat” în sistemul de desfășurare a achizițiilor publice – SICAP. 

(foto) 

Observând că tot mai mulți colegi din Televiziunea Română se îmbolnăvesc des de 

cancer iar unii dintre ei au decedat, din anul 2018, de când filiala MediaSind TVR 

s-a înființat în instituție, a solicitat în repetate rânduri conducerii TVR să efectueze 

determinări de noxe, pentru a se lua toate măsurile necesare în vederea asigurării 

sănătății și securității în muncă pentru angajații serviciului public de televiziune. În 

urma demersurilor noastre, dministrația a recunoscut că aceste măsurători nu au 

mai fost efectuate de 12 ani: (Conducerea TVR recunoaste că de 12 ani nu a mai 

efectuat măsurători de noxe în instituție! ) 

http://www.mediasind.ro/comunicate-1/curteadeapelbucurestiobligaconducereaadministratiagradeasaexplicedeceapusinpericolsanatateaangajatilordinteleviziunearomana
http://www.mediasind.ro/comunicate-1/curteadeapelbucurestiobligaconducereaadministratiagradeasaexplicedeceapusinpericolsanatateaangajatilordinteleviziunearomana
http://www.mediasind.ro/comunicate-1/curteadeapelbucurestiobligaconducereaadministratiagradeasaexplicedeceapusinpericolsanatateaangajatilordinteleviziunearomana
http://www.mediasind.ro/comunicate-1/conducereatvrrecunoastecade12aninuamaiefectuatmasuratoridenoxeininstitutie
http://www.mediasind.ro/comunicate-1/conducereatvrrecunoastecade12aninuamaiefectuatmasuratoridenoxeininstitutie
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În anul 2019, în urma protestelor MediaSind TVR împotriva inconștienței 

manageriale, administrația a acceptat să facă determinări de noxe, dar doar pentru 

radiațiile din câmpuri electromagnetice și doar la sediile din București și Cluj, de 

parcă sănătatea celorlalți colegi din studiourile teritoriale din Craiova, Iași, Tg. 

Mureș, Timișoara și Republica Moldova nu contează! Pentru ceilalți factori de 

risc – nivel de zgomot, trepidații, temperatură neadecvată, umiditate 

improprie, curenți de aer, praf, microorganisme, factori biologici sau 

microbiologici periculoși, luminozitate inadecvată, spații în care funcționează 

instalații care generează câmpuri electromagnetice de radiofrecvență produse 

de emițători de televiziune, emițători pentru comunicații, stații de 

radiolocație, instalații de curent de înaltă frecvență, stații radio de unde scurte 

și ultrascurte, radiorelee etc nu s-a efectuat niciun fel de măsurare. 

Determinările de câmpuri electromagnetice s-au făcut tocmai de partenerul cu 

care TVR are relații contractuale strategice și istorice – SNR, în  puncte de lucru 

alese de conducerea societății împreună cu sindicatul său de casă, iar rezultatul, 

interpretat de Institutul Național de Sănătate Publică, a fost unul previzibil: 

„nivelurile câmpului electromagnetic, în benzile de frecvență și în punctele în 

care s-au efectuat măsurători, sunt mai mici decât nivelurile de declanșare a 

acțiunii specificate în HG 520/2016” 

Este inadmisibil ca în cea mai mare instituție publică a statului, denumită chiar prin 

lege serviciu public, sănătatea angajaților să fie pusă în pericol din cauza 

inconștienței  și a manevrelor manageriale. Din acest motiv, Sindicatul Român al 

Jurnaliștilor MediaSind împreună cu MediaSind TVR solicită Parlamentului 

României să oblige conducerea SRTV să demareze, de urgență, toate demersurile 

legale pentru determinarea, în condiții  corecte și transparente, a tuturor factorilor 

de risc care pun în pericol sănătatea angajaților din Televiziunea Română. În cazul 

în care și acest ultim apel va fi ignorat, atunci MediaSind TVR solicită 

Parlamentului să-i faciliteze accesul în instituție pentru a face toate aceste 

determinări cu o societate independentă, pe cheltuiala organizației sindicale. 

(Sursa: Departament Comunicare  MediaSind TVR) 
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 Sorin Cîmpeanu: Vaccinarea prioritară a personalului din învățământ ar 

putea începe chiar în această săptămână. Decizia va fi anunțată luni 

Ministrul Educației, Sorin Cîmpeanu, anunță că vaccinarea prioritară pentru 

personalul din sistemul de învățământ ar putea începe de săptămâna viitoare, o 

decizie în acest sens urmând a fi luată și anunțată luni de Comitetul naţional de 

coordonare a vaccinării anti-Covid. 

„Din analiza făcută astăzi, 21 februarie, împreună cu CNCAV, rezultă că este 

posibil ca vaccinarea prioritară a personalului din sistemul de învățământ să 

demareze chiar în această săptămână. O decizie se va lua în cursul zilei de mâine și 

va fi anunțată de CNCAV. Ministerul Educatiei apreciază în mod deosebit 

eforturile făcute de către CNCAV în acest sens”, a scris Sorin Cîmpeanu, 

duminică, într-o postare pe pagina sa de Facebook. 

Potrivit ministrului, pentru programare va trebui ca fiecare ISJ (inspectorat școlar 

județean) și fiecare universitate „să furnizeze cât mai rapid către DSP listele 

nominale cu personalul din învățământ care dorește să se vaccineze în aceste centre 

dedicate (grupat în funcție de vârstă, sub și peste 55 ani)”. 

„Operațiunea va dura circa o săptămână. Locațiile centrelor locale de vaccinare 

prioritară a personalului din învățământ sunt deja cunoscute (spre exemplu, pentru 

București, se are în vedere organizarea a 22 de linii de vaccinare în complexul 

ROMEXPO)”, mai spune ministrul. 

Potrivit ministrului Educației, până acum s-au vaccinat 42.000 angajați ai 

sistemului de învățământ, din care 21.000 au făcut și rapelul. 

Acest număr nu include personalul din învățământul superior medical - personal 

care, deși este angajat în sistemul de învățământ, a fost înregistrat la vaccinare în 

categoria “personal medical”, explică ministrul. 

În acest moment, în platforma de vaccinare s-au înregistrat 128.817 angajați din 

sistemul de învățământ (fără medicii din învățământul superior medical), mai 

precizează Cîmpeanu. 

(Sursa: biziday.ro) 

https://www.facebook.com/SorinMCimpeanu/posts/1600054923516354
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 Guvernul intenționează să plătească de două ori mai mult decât în 2020 

pentru agențiile de rating 

Ca orice stat, România plătește bani către agențiile de rating pentru evaluarea 

riscului de țară. Bugetul alocat pentru 2021 este cu 216% mai mare decât execuția 

pe 2020 la acest capitol. Practic, în acest an s-au alocat 7,88 milioane lei, 

conform proiectului de buget. 

 

Programul are ca obiectiv, conform sursei citate, asigurarea platii serviciilor 

privind evaluarea riscului de tara furnizate de catre agentiile de rating, în baza 

contractelor încheiate între Ministerul Finanțelor și acestea. 

 

Potrivit documentului, în 2022 suma estimată a fi alocată este de 9,1 milioane lei. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Schema HoReCa modificată: Mai puțini bani, dar pentru toți aplicanții 

eligibili 

Guvernul a modificat schema de ajutoare pentru restaurante, pensiuni și alte firme 

HoReCa, astfel încât bugetul redus se va împărți tuturor aplicanților eligbili. 

Reamintim că fosta guvernare Orban, cu Virgil Ppescu ministru al Economiei, a 

făcut, înainte de alegerile parlamentare, un proiect de ordonanță de urgență pentru 

instituirea unei scheme de sprijin HoReCa cu un buget total de circa 2,5 miliarde 

de lei (500 milioane euro mai exact). Din acești bani urma să se acorde un ajutor de 

20% din cuantumul cu care a scăzut cifra de afaceri a firmelor beneficiare în anul 

2020 față de 2019. 

Eligibile sunt firme de pe 11 coduri CAEN, inclusiv restaurante, baruri, pensiuni, 

dar și agenți de turism. 

 

 

https://economie.hotnews.ro/stiri-finante_banci-24599838-buget-2021-ministerul-sanatatii-primeste-11-mai-putini-bani-ministerul-educatiei-avea-0-81-mai-multi-bani-decat-2020.htm
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Pe urmă, după alegeri, pe 31 decembrie 2020, noua guvernare Cîțu, cu Claudiu 

Năsui ministru al Economiei, a adoptat și publicat în Monitorul Oficial acel text, 

sub forma Ordonanței de urgență 224/2020. Actul normativ în vigoare prevedea că 

ministrul Năsui ar fi trebuit să dea, în termen de o lună, un ordin pentru stabilirea 

procedurii, pentru a putea porni schema. 

Schema nu a mai pornit, pentru că noul minisru al Economiei a venit cu o nouă 

ordonanță de urgență, de modificare a OUG 224/2020. Această modificare este cea 

care s-a aprobat, vineri seara, în ședința de guvern. 

În principiu, în loc de 2,5 miliarde de lei, schema HoReCa va avea un buget mult 

mai mic, coborând la 1 miliard de lei (circa 200 milioane euro), conform 

proiectului de buget de stat pe anul 2021. În schimb, prin modificarea de vineri 

adusă schemei, acest buget de 1 miliard de lei se va împărți astfel încât să ajungă 

pentru toți aplicanții eligibili. 

„Schimbarea mare este că nu mai mergem pe principiul <<primul venit, primul 

servit>>. Așa că am ales o soluție în care să primească toate persoanele eligibile 

bani indiferent când au făcut solicitarea: fiecare va primi bani, în limita bugetului, 

proporțional din bugetul total. Concret, guvernul a alocat 1 miliard de lei pentru 

despăgubirea Horeca. Dacă suma cererilor de despăgubire va depăși miliardul 

alocat, atunci firmele vor primi bani proporțional cu cererea lor de finanțare. Astfel 

toată lumea va primi bani și nimeni nu va fi dezavantajat. Dacă nu sunt suficienți 

bani în buget pentru toată lumea, atunci vor primi toți mai puțin, dar toată lumea 

tot va primi” - a explicat ministrul Năsui, pe Facebook. 

Nici în forma veche a schemei nu ar fi rămas, însă, aplicanți pe dinafară, după cum 

au explicat surse guvernamentale, la momentul redactării acelei scheme. Deși era 

prevăzut principiul primul venit-primul servit, bugetul schemei, de 2,5 miliarde de 

lei, a fost calculat tocmai pentru a ajunge pentru toate firmele eligibile posibile de 

pe cele 11 coduri CAEN din OUG 224, la o valoare plafonată a ajutorului de 

800.000 de euro pe firmă. 

Acum, însă, bugetul este redus de două ori și jumătate, dar ar urma să fie plătiți cu 

ceva toți cei care vor aplica. 

https://www.startupcafe.ro/finantari/ajutoare-stat-horeca-ordonanta-de-urgenta-224-monitorul-oficial-calendar.htm
https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/ajutoare-stat-horeca-amanare-proiect.htm
https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/ajutoare-stat-horeca-amanare-proiect.htm
https://www.facebook.com/ClaudiuNasuiUSR
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Ministrul Claudiu Năsui a explicat și de ce a eliminat principiul primul venit-

primul servit: 

„Chiar dacă este un principiu obiectiv de departajare a aplicanților, acest principiu 

ar fi rezultat în două lucruri. Primul, o aglomerare a depunerilor de solicitări în 

primele zile sau chiar ore de la deschiderea apelului. Și a doua, ar fi creat o 

categorie de oameni care primesc banii și o categorie care nu primesc. Practic ar fi 

primit bani cei care se grăbeau să depună solicitarea mai repede. Nu ar fi fost 

corect pentru că măsura viza despăgubirea tuturor celor care au fost închiși, nu 

doar a celor care sunt mai rapizi. 

Nu am vrut nici să mergem pe un criteriu de departajare pe care să-l fi ales noi prin 

minister, deoarece tot ar fi creat două categorii de oameni: cei care primesc și cei 

care nu primesc. În plus ar fi fost întotdeauna întrebarea de ce a fost ales acel 

criteriu de departajare și nu altul. Începeau întrebările perfect legitime de tip <<Au 

făcut unii lobby pentru criteriul X care să-i avantajeze?>>. Degeaba am fi negat, 

pentru că orice criteriu din lumea asta i-ar fi favorizat pe unii versus alții”. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Marcel Ciolacu: Proiectul de buget propus de Guvern e "o tampenie". Daca 

nu ii sunt acceptate amendamentele, PSD depune motiune de cenzura 

Presedintele PSD, Marcel Ciolacu, anunta ca partidul va depune motiune de 

cenzura in situatia in care amendamentele depuse de social-democrati la Legea 

Bugetului de stat nu vor fi adoptate la dezbaterile din Parlament. El catalogheaza 

proiectul de buget propus de Guvern drept "o tampenie". 

 

"Nu poti sa ai crestere economica cand ai austeritate si tai tot. Noi venim cu 

aceste amendamente poate in ultima clipa acest guvern isi da seama ca proiectul de 

buget cu taieri si cu austeritate e o tampenie", a afimat Marcel Ciolacu duminica 

seara, la Antena 3. 

Intrebat daca PSD va depune o motiune de cenzura in cazul in care nu ii vor fi 

votate amendamentele, Ciolacu a raspuns afirmativ. 

 

 

https://ziare.com/psd/
https://ziare.com/marcel-ciolacu/
https://ziare.com/politica/motiune/
https://ziare.com/politica/amendamente/
https://ziare.com/politica/guvern/
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"Categoric ca depunem motiune, dar am si spus este prima motiune simpla pe care 

am depus-o, si deja am avut patru voturi in plus in afara de grupurile parlamentare 

PSD si AUR. Este pentru prima oara. Eu nu-mi aduc aminte ca doar la doua luni de 

la alegeri deja patru voturi sa fie in plus fata de ce avem ca opozitie. Avem o 

sesiune parlamentara unde vom veni, categoric, cu o motiune de cenzura", a 

adaugat Marcel Ciolacu. 

 

Prim-vicepresedintele PSD Sorin Grindeanu a anuntat ca social-democratii vor 

depune amendamente la Legea bugetului de stat pe mai multe domenii, de la 

sanatate la educatie, de la agricultura la protectia mediului si la domeniul social. 

Grindeanu anunta ca, printre altele, social-democratii vor propune alocarea de 

fonduri pentru centrele medicale locale pe care partidul le-a promis in campania 

electorala, majorarea sumei alocate cultelor dar si acordarea unei sume de bani la 

nasterea fiecarui copil, in total fiind vorba de "cateva mii" de amendamente. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 "Gaurile negre" de la Ministerul Transporturilor. Companiile din 

infrastructura au raportat pierderi de peste doua miliarde de lei in anul 

pandemic 

Cele mai cunoscute companii feroviare si aeriane aflate in subordinea sau in 

administrarea Ministerului Transporturilor au inregistrat pierderi de peste doua 

miliarde de lei, in anul pandemic 2020. 

 

Companiile feroviare de transport de calatori, de mentenanta a infrastructurii 

feroviare si de electrificare au raportat in bugetele rectificate pentru anul 2020 

pierderi majore. In aceeasi situatie se afla si companiile aeriene care administreaza 

aeroporturile din tara, pe fondul scaderii numarului de calatori. 

Deraiere de pe sinele financiare 

 

In bugetul de venituri si cheltuieli rectificat pentru anul 2020, CFR Calatori raporta 

o pierdere de 584,3 milioane de lei. Compania feroviara de transport de calatori a 

trecut venituri de doua miliarde de lei si cheltuieli de 2,6 miliarde de lei. 

https://ziare.com/politica/aur/
https://ziare.com/politica/opozitie/
https://ziare.com/sorin-grindeanu/
https://ziare.com/sorin-grindeanu/psd/psd-amendamente-buget-sorin-grindeanu-1663463
https://ziare.com/sorin-grindeanu/psd/psd-amendamente-buget-sorin-grindeanu-1663463
https://www.cfrcalatori.ro/wp-content/uploads/2020/10/Hotarare-861-2020.pdf
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Cheltuielile cu personalul trec de un miliard de lei, iar cele cu salariile depasesc 

970 de milioane de lei. Pentru investitii, compania bugeta aproape 251 de milioane 

de lei. 

 

CFR are datorii de 103 milioane de lei si are de recuperat 147 de milioane de lei. 

Compania are circa 13.000 de angajati, care castiga, in medie, 6.000 de lei. 

 

CFR SA raporteaza in bugetul de venituri si cheltuieli rectificat pe 2020 o pierdere 

de 392,6 milioane de lei. Operatorul de infrastructura feroviara a avut venituri de 

3,6 miliarde de lei si cheltuieli de 4 miliarde de lei. Cheltuielile cu salariile celor 

22.000 de angajati trec de 1,5 miliarde de lei. Aici, castigul mediu lunar este de 

5.800 de lei. 

 

Electrificare CFR prevedea si ea pierderi de 10,3 milioane de lei, la venituri de 504 

milioane de lei si cheltuieli de 514 milioane de lei. Din totalul cheltuielilor, cele cu 

personalul trec de 165 de milioane de lei. Societatea, cu datorii de 7,5 milioane de 

lei, are aproape 2.275 de angajati, care castiga lunar, in medie, 5.200 de lei. 

 

Si administratorul metroului bucurestean se asteapta la o pierdere in anul pandemic 

2020, de 328 de milioane de lei, la venituri de 3,2 miliarde de lei si cheltuieli de 

3,5 miliarde de lei, potrivit bugetului rectificat. Metrorex, care a primit anul trecut 

o subventie de 507 milioane de lei, mai are datorii de 77 de miloane de lei si mai 

are de recuperat 3,6 milioane de lei. 

 

La Metrorex, cheltuielile cu personalul trec de 764 de milioane de lei, iar cele cu 

salariile sunt de 655 de milioane de lei. La capitolul investitii, au fost bugetate 832 

de milioane de lei. Compania are circa 5.500 de angajati, iar salariile pot fi 

citite AICI. 

Pierderile companiilor aeriene 

Compania Nationala "Aeroporturi Bucuresti" (CNAB), care administreaza 

aeroporturile Baneasa si Otopeni, raporta o pierdere de aproape 130 de milioane de 

lei, in bugetul rectificat de venituri si cheltuieli pe 2020.  

https://ziare.com/economie/stiri-economice/salariile-si-sporurile-din-cfr-ministerul-transporturilor-si-compania-de-drumuri-1661958
https://ziare.com/economie/datorii/
http://www.mt.gov.ro/web14/transparenta-decizionala/consultare-publica/acte-normative-in-avizare/3154-hg28102020deas
https://ziare.com/economie/infrastructura/
http://mt.ro/web14/transparenta-decizionala/consultare-publica/acte-normative-in-avizare/2948-omtic13052020de-2
http://www.metrorex.ro/Resurse/Organizare/BVC%202020%20-%20rectificat.pdf
https://ziare.com/stiri/metrou/reteta-metrorex-de-majorare-a-salariilor-si-de-ingropare-a-companiei-1660299
https://ziare.com/stiri/metrorex/salariile-nete-la-metrorex-1661717
http://www.mt.gov.ro/web14/transparenta-decizionala/consultare-publica/acte-normative-in-avizare/3144-hg16102020deas
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Anul trecut, compania a inregistrat venituri de 476,6 milioane de lei si cheltuieli in 

valoare de 606 milioane de lei, din care 255 de milioane sunt banii cheltuiti cu 

personalul. CNAB are circa 1.500 de angajati, care castiga 12.800 de lei, in medie, 

lunar. 

 

Administratia Romana a Serviciilor de Trafic Aerian - ROMATSA, care 

functioneaza sub autoritatea Ministerului Transporturilor, inregistreaza in 2020, de 

asemenea, o pierdere de 464 de milioane de lei, la venituri de 534 de milioane de 

lei si cheltuieli de 998 de milioane de lei. Cheltuielile cu salariile celor 1.620 de 

angajati depasesc veniturile totale ale companiei si se ridica la 555 de milioane de 

lei. 

 

Tarom estimeaza o pierdere de 454 de milioane de lei, fiind al 13-lea an consecutiv 

de pierdere. In anul pandemic, operatorul aerian de stat a avut venituri de 572 de 

milioane de lei si cheltuieli de aproape doua ori mai mari, de peste un miliard de 

lei, potrivit bugetului de venituri si cheltuieli rectificat pe 2020. 

 

La finalul anului, Tarom urma sa aiba circa 1.500 de angajati, care castiga, in 

medie, 9.200 de lei. Compania are datorii de aproape 173 de milioane de lei si are 

de incasat doua milioane de lei. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Începe desființarea companiilor municipale făcute de fostul primar al 

Capitalei, Gabriela Firea. Prima pe listă, Compania turistică București, cu 

zero venituri 

Companiile municipale înfiinţate în mandatul fostului primar general al Capitalei, 

Gabriela Firea, au avut viaţă scurtă. Noua administraţie a început desfiinţarea a 20 

dintre acestea. Prima care îşi va înceta activitatea este Compania Turistică 

Bucureşti. Societăţile vizate au peste 4.400 de angajaţi. 

Compania Turistică București, prima care va fi desființată, are o situație financiară 

dezastruoasă, iar anul trecut nu a emis nicio factură. A avut zero venituri, după 

cum susține comisia de monitorizare a activității companiilor municipale. 

http://www.mt.gov.ro/web14/transparenta-decizionala/consultare-publica/acte-normative-in-avizare/3224-omtic10122020deas
https://ziare.com/tarom/
https://ziare.com/stiri/autostrada/problemele-de-la-ministerul-transporturilor-falimentul-cfr-marfa-dezastrul-de-la-tarom-1653611
https://ziare.com/stiri/autostrada/problemele-de-la-ministerul-transporturilor-falimentul-cfr-marfa-dezastrul-de-la-tarom-1653611
https://ziare.com/tarom/stiri-tarom/tarom-conducerea-si-consiliul-de-administratie-fara-experienta-1643308
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Președintele PNL București, Violeta Alexandru, consideră că aceste societăți erau 

de fapt locuri în care clienți ai PSD își suplimentau veniturile. 

Cele patru companii care vor rămâne sunt: Societatea de Transport București, 

Trustul de Clădiri Metropolitane, Energetica Servicii și Termoenergetica. 

Măsura a fost anunțată de curând și de primarul general al Capitalei. Nicușor Dan a 

declarat că nu se va reveni asupra deciziei, iar serviciile vor trece la ALPAB, unde 

vor fi organizate concursuri pentru angajări. 

Deocamdată, soarta celor peste 4.400 de angajați ai companiilor municipale este 

incertă. 

În 2018, Curtea de Apel București a anulat hotărârile de înființare a 22 de companii 

municipale, motivând că au fost adoptate cu votul a jumătate plus unu dintre 

consilieri, față de două treimi, cât prevede legea. Ele au fost reconfirmate însă în 

2019, când guvernul condus de Viorica Dăncilă a modificat Codul administrativ. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 ROBOR la 3 luni, cel mai folosit indicator pentru credite, a încheiat 

săptămâna la 1,55% 

Indicele ROBOR la 3 luni, folosit pentru calcularea dobânzilor variabile la 

creditele în lei contractate înainte de luna mai 2019, a staţionat vineri la 1,55%, 

potrivit datelor agregate de la BNR. 

Scăderea înregistrată de ROBOR de la începutul acestui an a fost influenţată de 

deciziile BNR de ajustare a dobânzii-cheie şi a ratelor facilităţilor permanente din 

jurul acesteia. 

În prima zi din acest an, indicele ROBOR la 3 luni afişa o cotaţie de 2,01%, după 

care a început să scadă sub 2%. Indicele ROBOR la 3 luni a încheiat anul 2020 la 

2,03% pe an, în timp ce la începutul anului 2020 era de 3,19% pe an. 

ROBOR la 3 luni reprezintă dobânda la care băncile îşi acordă împrumuturi cu o 

maturitate la trei luni. 
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Totodată, ROBOR este indicatorul monetar în funcţie de care se calculează 

dobânzile variabile pentru creditele de consum şi ipotecare acordate în lei înainte 

de luna mai 2019. 

Pentru creditele retail noi în lei din primăvara anului 2019 a fost introdusă o nouă 

referinţă - indicele de referinţă trimestrial pentru creditele acordate consumatorilor 

- IRCC, care a înlocuit ROBOR. Valoarea IRCC aplicabilă în T1/2021 este de 

1,88%.  

(Sursa: zf.ro) 

 

 Dobânda la titlurile de stat pe scadenţa 10 ani a crescut cu 15,2% la 3,18%, 

apropiindu- se maximul de la jumătatea lunii decembrie 

Semnalele favorabile din sfera economiei interne, alături de majorarea ratelor de 

dobândă pe pieţele internaţionale de obligaţiuni suverane au condus la creşterea 

ratei de dobândă la titlurile de stat pe scadenţa 10 ani cu 15,2% la 3,18% 

săptămâna trecută, apropiindu-se de maximul de la jumătatea lunii decembrie. 

De la începutul anului, dobânzile s-au majorat cu 7,3%. Spread-ul de dobândă s-a 

majorat cu 23,1% la 1,44 puncte procentuale, maximul de la finalul lunii mai a 

anului trecut. 

„Curba randamentelor din România s-a deplasat în sus (în medie cu 21 puncte 

bază), pe fondul recalibrării aşteptărilor privind evoluţia PIB-ului nominal pe 

termen mediu pe plan internaţional şi ştirilor pozitive din economia internă. Se 

evidenţiază majorarea ratei de dobândă la titlurile de stat la 10 ani (în convergenţă 

cu dinamica din SUA şi Germania) spre maximul de la jumătatea lunii decembrie“, 

a comentat Andrei Rădulescu, director analiză macroeconomică la Banca 

Transilvania. 

Săptămâna trecută, Ministerul Finanţelor s-a împrumutat cu 1,3 mld. lei prin titluri 

de stat scadente în iunie 2026 şi cu 430 mil. lei prin obligaţiuni cu scadenţa 

octombrie 2034, la costuri medii anuale de 2,30%, respectiv 3,75%. 
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Pentru această săptămână Ministerul Finanţelor a programat o licitaţie pe piaţa 

internă, cu titluri scadente în ianuarie 2028, în volum de 575 mil. lei.  

(Sursa: zf.ro) 

 

 Fondurile de pensii private obligatorii aveau, în ianuarie, active de peste 

77,6 miliarde de lei, în creştere cu 23% 

Fondurile de pensii private obligatorii aveau active în valoare de peste 77,6 

miliarde de lei, la 29 ianuarie 2021, în creştere cu 23% faţă de nivelul existent la 

31 ianuarie 2020, potrivit datelor Autorităţii de Supraveghere Financiară (ASF). 

 

Titlurile de stat deţineau cea mai mare pondere în cadrul activelor, de 52,23 

miliarde de lei, respectiv 67%. Pe locul doi de aflau acţiunile, cu 17,2 miliarde de 

lei (22,16%). Obligaţiunile corporative se situau pe locul al treilea din acest punct 

de vedere, cu 2,97 miliarde de lei, respectiv 3,84% din totalul activelor. 

 

Conform datelor ASF, valoarea activului total al fondurilor de pensii de la Pilonul 

II era de 77,607 miliarde de lei, în ianuarie 2021, iar valoarea activului net era de 

77,572 miliarde de lei. 

 

Fondurile de pensii private obligatorii aveau 7,646 milioane de participanţi. 

Conform datelor ASF, de la începutul colectării în sistem au fost virate contribuţii 

pentru 7,539 milioane de participanţi. 

 

În luna noiembrie 2020, au fost virate contribuţii pentru 3,956 milioane de 

participanţi, iar pentru 3,669 milioane nu au fost virate contribuţii. 

 

Pe pilonul II sunt active următoarele fonduri de pensii: Metropolitan Life Pensii, 

Aripi, AZT Viitorul tău, BCR, BRD, NN şi Vital.  

(Sursa: Agerpres) 
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 Autoritățile de la noi au intrat în alertă după ce Rusia a anunțat că a 

depistat primele cazuri de transmitere a gripei aviare de la pasări la om 

Autoritățile din România iau măsuri suplimentare pentru a preveni apariția unor 

îmbolnăviri după ce Rusia a anunțat că a depistat primele cazuri de transmitere a 

gripei aviare de la pasări la om. Inspectorii veterinari au intensificat controalele în 

ferme, mai ales că în mai multe ţări din Europa sunt focare de gripă aviara în 

crescătorii. Boala nu se transmite uşor la oameni, spun cercetătorii care 

monitorizează acest tip de virus. 

Autorităţile ruse au informat Organizaţia Mondială a Sănătăţii că noua tulpină 

AH5N8 a trecut bariera dintre specii la o fermă de pui din Rusia, unde a fost un 

focar de gripă aviară în decembrie, anul trecut. 

Anna Popova, director Agenţia Sanitară Rusă: "Analizele de laborator au 

confirmat primele cazuri de persoane infectate cu virusul gripei aviare AH5N8. 

Cercetătorii centrului Vektor au izolat materialul genetic al acestui virus de la 7 

angajaţi ai unei ferme de pui din sudul Federaţiei Ruse". 

Şefa autorităţii de sănătate publică din Rusia spune că oamenii care s-au infectat de 

la pui s-au simţit bine, iar boala a trecut destul de repede, cu simptome uşoare. 

Rinat Maksyutov, directorul Centrului Ştiinţific Vektor: "Din datele de până acum, 

infecţia se transmite doar de la animal la om, nu am depistat transmiterea 

virusului de la om la om. Această infecţie nu cauzează vreo formă gravă de boală. 

Din păcate, virusurile de gripă aviară înalt patogenă pot provoca un număr 

semnificativ de decese. Şi pentru că nu există simptome specifice la oameni, este cu 

atât mai îngrijorător în contextul actual al pandemiei de coronavirus". 

Cercetătorii institutului din Rusia spun că au început deja, pe baza materialul 

genetic colectat, să dezvolte un test care să poată detecta infecția și chiar un 

potențial vaccin pe baza tehnologiei de genetică inversă. 

Prof. dr. Simona Ruță, șefa Catedrei de Virusologie, UMF "Carol Davila" 

București: "Trecerea unui virus de la pasăre la om este, de obicei, însoţită de o 

creştere mare a virulenţei. Gripa aviară, din fericire, nu se transmite uşor de la o 

persoană la alta. (...) Lumea ştiinţifică supraveghează foarte atent toate aceste 

tulpini de gripă aviară.  



CNSLR Fratia |  Revista Presei 22 februarie 2021 17 

 

Foarte mulţi dintre noi se aşteptau ca o pandemie să se producă cu un virus 

gripal, posibil cu un astfel de virus gripal aviar. Nu a fost cazul. A fost alt virus 

mai rapid". 

Diana Brâncuș, jurnalist TVR: "România are un sistem naţional de supraveghere a 

tulpinilor de virus gripal aflate în circulaţie. Dacă apar cazuri, sunt sesizate rapid. 

Din fericire, în acest sezon rece au fost confirmate în laborator doar 4 cazuri de 

gripă, dintre care două cu virus de tip A, dar fără vreo legătură cu tulpina 

depistată la ferma de pui din Rusia". 

Pentru fermele de păsări, gripa aviară ar fi un dezastru. Autorităţile sanitar-

veterinare au intensificat controalele, mai ales că în mai multe ţări europene sunt 

focare. 

În urmă cu un an, autorităţile au reuşit să oprească rapid focarul de gripă aviară 

apărut la o fermă avicolă din Maramureş. În 2005, pierderile au fost însă uriaşe. 

Milioane de păsări au fost sacrificate în toată ţara, după ce virusul H5N1 a fost 

depistat mai întâi în județul Tulcea. Au fost mai multe dosare penale legate de 

achiziţii pentru măsurile extinse de dezinfecţie. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Vanzarile de autoturisme ecologice accelereaza puternic in Romania. 

Crestere cu peste 25% in ianuarie fata de luna similara a anului trecut 

Vanzarile de autoturisme ecologice noi au crescut in Romania cu 26,04%, in 

ianuarie, comparativ cu aceeasi perioada din anul anterior, pana la 847 de unitati, 

dar au scazut cu 45,6% raportat la decembrie 2020, arata datele Asociatiei 

Producatorilor si Importatorilor de Autoturisme (APIA), consultate de AGERPRES 

 

Potrivit sursei citate, ponderea autoturismelor electrice si full hibride noi in totalul 

pietei auto locale a crescut vertiginos, in ianuarie 2021, la 14,3%, de la 5,4% in 

aceeasi luna din anul precedent, respectiv de la 9,8% in ultima luna din 2020. 
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In prima luna a acestui an, cele mai multe achizitii noi au fost consemnate la 

categoria autoturismelor full hibride, respectiv 584 de unitati, in crestere cu 30,1%, 

fata de cele din luna ianuarie a anului anterior. 

 

De asemenea, vanzarile de autoturisme plug-in hybrid s-au majorat cu 66,1%, la 98 

de unitati, in timp ce modelele full electrice au inregistrat o crestere de doar 0,6%, 

pana la 165 de exemplare. 

 

Statistica APIA releva faptul ca, in topul celor mai comercializate autoturisme 

100% electrice, conducea, in ianuarie, Volkwagen - cu 58 de unitati, urmata 

de BMW, cu 17 exemplare, Peugeot (15), Hyundai (13), Mini 

(10), Nissan (9), Renault (8), Skoda si smart (cate 7 unitati) si Kia (6). 

Totodata, cele mai multe autoturisme full hibride vandute in Romania, in perioada 

analizata, au fost comercializate de: Toyota - cu 501 unitati, Hyundai 

(49), Ford (11), Lexus (9), Honda (5), Renault si Subaru (cate patru exemplare) si 

Kia (1). 

 

In topul vanzarilor de autoturisme plug-in hybrid, pe primul loc se afla, in ianuarie, 

BMW - cu 21 de unitati, Mercedes-Benz si Volvo (cate 18 exemplare), Renault 

(9), Mitsubishi si Porsche (cate sase unitati), Skoda (4), DS si Mini (cate trei 

unitati), respectiv Hyundai (2). 

 

La nivel general, in ianuarie 2020 fusesera comercializate 672 de masini "verzi", 

iar in ultima luna a anului anterior un numar de 1.557 de exemplare, fata de cele 

847 de exemplare vandute in ianuarie 2021. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Bogdan Aurescu participă la reuniunea miniştrilor afacerilor externe din 

statele membre ale UE 

Ministrul afacerilor externe Bogdan Aurescu va participa, luni, la reuniunea 

miniştrilor afacerilor externe din statele membre ale Uniunii Europene care va avea 

loc la Bruxelles, agenda propriu-zisă incluzând discuţii privind relaţiile Uniunii 

https://ziare.com/auto/hybrid/
https://ziare.com/bmw/
https://ziare.com/peugeot/
https://ziare.com/hyundai/
https://ziare.com/nissan/
https://ziare.com/renault/
https://ziare.com/skoda/
https://ziare.com/toyota/
https://ziare.com/ford/
https://ziare.com/honda/
https://ziare.com/mercedes/
https://ziare.com/volvo/
https://ziare.com/porsche/
https://ziare.com/auto/masini/
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Europene cu Rusia, situaţia din Hong Kong, elaborarea Busolei Strategice a UE, 

precum şi un dialog prin video-conferinţă cu noul secretar de stat al SUA, Antony 

Blinken. 

În cadrul reuniunii, la capitolul Afaceri Curente, miniştrii europeni şi Înaltul 

Reprezentant pentru Afaceri Externe şi Politica de Securitate Josep Borrell vor 

aborda pe scurt teme precum situaţia din Myanmar, Etiopia, Sahel, Belarus, 

dosarul nuclear iranian, vor dezbate Comunicarea Comisiei Europene privind 

Vecinătatea Sudică şi Comunicarea Comisiei Europene privind multilateralismul, a 

informat un comunicat al MAE. 

 

În ceea ce priveşte situaţia din Myanmar, ministrul Bogdan Aurescu va reitera 

condamnarea loviturii de stat militare şi se va pronunţa pentru respectarea opţiunii 

democratice a alegătorilor, putând fi luată în considerare inclusiv adoptarea de 

măsuri restrictive ale UE, care să conducă la reinstaurarea proceselor şi instituţiilor 

democratice. 

 

Inclusiv în exercitarea calităţii de preşedinţie în exerciţiu a Comunităţii 

Democraţiilor, ministrul român de externe va evidenţia necesitatea apărării 

democraţiei în lume, în special în statele unde aceasta este ameninţată, aşa cum 

este cazul Myanmar, şi va evoca declaraţia recentă a statelor membre ale 

Consiliului Guvernator al Comunităţii Democraţiilor cu privire la situaţia din 

Myanmar, în contextul exercitării Preşedinţiei române a Comunităţii 

Democraţiilor, a precizat MAE. 

 

Discuţia cu privire la relaţiile UE cu Rusia are loc în contextul vizitei Înaltului 

Reprezentant pentru afaceri externe şi politica de securitate, Josep Borrell, la 

Moscova (5-6 februarie 2021) şi în pregătirea dezbaterilor pe subiect din cadrul 

Consiliului European din martie 2021. 

 

Ministrul român va sublinia că vizita la Moscova indică faptul că relaţiile UE-

Rusia se află într-un moment important de inflexiune şi va sublinia necesitatea 

unităţii UE pentru menţinerea credibilităţii ca actor de politică externă.  
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El va arăta că este necesară adaptarea conduitei strategice a UE faţă de Rusia având 

în vedere modul asertiv în care Rusia se raportează la UE, după cum a rezultat 

inclusiv în urma vizitei recente a Înaltului Reprezentant Borrell. 

Bogdan Aurescu va exprima susţinere pentru adoptarea de noi măsuri restrictive în 

contextul ultimelor evoluţii din Rusia în ceea ce priveşte cazul Navalnîi şi va 

reitera importanţa unei bune pregătiri a dezbaterii de la Consiliul European din 25-

26 martie, potrivit MAE. 

 

De asemenea, şeful diplomaţiei române va accentua necesitatea unui angajament 

politic mai puternic cu statele din Parteneriatul Estic. 

 

În cadrul schimbului de opinii cu secretarul de stat american, Antony Blinken, 

ministrul Bogdan Aurescu va arăta că parteneriatul transatlantic este indispensabil 

pentru ambele maluri ale Atlanticului şi va reitera necesitatea consolidării 

cooperării UE-SUA, pe care România o susţine inclusiv în calitate de partener 

strategic al SUA, a mai informat MAE. 

 

Astfel ministrul român de externe va exprima convingerea că, doar împreună, ca 

membri ai aceleiaşi comunităţi de valori şi de securitate, pot fi gestionate 

provocările globale actuale, poate fi reformat sistemul multilateral şi consolidată 

ordinea internaţională bazată pe reguli. 

 

Totodată, Bogdan Aurescu va saluta intenţia preşedintelui SUA, Joe Biden, de a 

organiza un Summit al Democraţiilor şi va arăta că România, în calitate de 

Preşedinţie a Comunităţii Democraţiilor, este pregătită să contribuie la 

concretizarea acestei iniţiative. 

 

Ministrul Aurescu va saluta totodată prima discuţie la CAE privind elaborarea 

Busolei Strategice, document important pentru orientarea evoluţiilor viitoare de la 

nivel european în domeniul securităţii şi apărării, în pregătirea discuţiilor liderilor 

UE din 25-26 februarie pe acest subiect şi va arăta că rolul principal în acest proces 

aparţine statelor membre, context în care ghidajul pe care liderii îl vor oferi este 

esenţial. 
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El sublinia că, în viziunea României, rezilienţa şi parteneriatele sunt elemente-

cheie în dezvoltarea cooperării europene în materie de securitate şi apărare. 

 

Totodată, ministrul Aurescu va evoca importanţa rezilienţei care poate fi obţinută 

prin consolidarea cooperării cu organizaţiile internaţionale (NATO), aprofundarea 

dialogului strategic cu partenerii, în special SUA, şi prin continuarea dezvoltării de 

capacităţi UE civile şi militare. 

 

Înaintea reuniunii CAE, ministrul Bogdan Aurescu va participa, alături de mai 

mulţi omologi, la o întâlnire informală cu reprezentanţi ai echipei lui Alexei 

Navalnîi, a mai precizat comunicatul MAE. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Romania trimite in Slovacia o echipa medicala care va sustine eforturile de 

combatere a pandemiei COVID-19 

O echipa compusa din 5 medici si 9 asistenti medicali este pregatita sa ajute 

autoritatile medicale de la Bratislava, aceasta urmand sa fie insotita de doi 

reprezentanti ai Inspectoratului General pentru Situatii de Urgenta, a informat 

duminica un comunicat al Guvernului. 

 

"Romania raspunde solicitarii de asistenta internationala lansata de autoritatile din 

Slovacia. Acest raspuns exprima solutia concreta a solidaritatii Uniunii Europene 

fata de statele membre. Autoritatile medicale din Slovacia au acum mai mult ca 

niciodata nevoie de ajutor, iar mesajul nostru este unul simplu - "personalul 

medical din Slovacia nu trebuie sa fie singur in aceasta lupta neechilibrata cu acest 

inamic invizibil; Nu sunteti singuri"", a precizat comunicatul Executivului. 

 

In contextul sustinerii eforturilor de combatere a raspandirii virusului SARS-CoV-

2 si urmare a activarii Mecanismului European de Protectie Civila - solicitare 

primita de catre Inspectoratul General pentru Situatii de Urgenta, in calitatea sa de 

punct national de contact, de la Centrul de Coordonare a Raspunsului la Urgenta al 

Comisiei Europene (ERCC) - Guvernul Romaniei doreste sa sprijine Republica  

https://ziare.com/social/medici/
https://ziare.com/international/stiri-externe/cum-lupta-tarile-europene-cu-pandemia-1663388
https://ziare.com/international/stiri-externe/campania-de-vaccinare-a-inceput-in-australia-premierul-scott-morrison-printre-primii-australieni-imunizati-video-1663438
https://ziare.com/international/stiri-externe/campania-de-vaccinare-a-inceput-in-australia-premierul-scott-morrison-printre-primii-australieni-imunizati-video-1663438
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Slovacia prin trimiterea unei echipe medicale specializate in anestezie si terapie 

intensiva, a adaugat sursa citata. 

 

Astfel, precizeaza Guvernul, o echipa compusa din 5 medici si 9 asistenti medicali 

este pregatita sa ajute autoritatile medicale de la Bratislava. Echipa va fi insotita si 

de doi reprezentanti ai Inspectoratului General pentru Situatii de Urgenta. 

 

Misiunea este prevazuta sa dureze 21 de zile. 

Atat personalul medical, cat si personalul IGSU care va asigura suportul pentru 

desfasurarea in bune conditii a misiunii, inclusiv legatura cu autoritatile slovace, 

sunt pregatiti sa inceapa deplasarea imediat ce oferta Romaniei va fi acceptata de 

Ministerul Sanatatii din Slovacia, a mai precizat Executivul. 

 

Actiunea este finantata de Comisia Europeana prin ESI (Instrumentul privind 

furnizarea sprijinului de urgenta pe teritoriul Uniunii). 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Comisia Europeană va permite transferul de date, atât financiare cât și de 

securitate, din UE către Marea Britanie pentru următorii patru ani. 

Consideră că legile privind protecția datelor din Regatul Unit sunt în 

concordanță cu cele ale Uniunii. 

”Asigurarea unui flux gratuit și sigur de date cu caracter personal este crucială 

pentru întreprinderile și cetățenii de pe ambele părți ale Canalului. Marea 

Britanie a părăsit UE, dar nu și familia europeană”, a declarat vicepreședintele 

Comisiei pentru valori și transparență, Vera Jourova. 

Partajarea datelor cu Marea Britanie este crucială atât pentru firme, companii 

financiare, cât și pentru colaborarea dintre serviciile de informații și ordine din 

ambele părți, chiar dacă legile UE privind protecția datelor nu mai obligă Marea 

Britanie să le aplice după ce a părăsit blocul. 

Londra a încorporat deja reglementările UE în propria legislație cu privire la 

protecția datelor cu caracter personal, iar UE va verifica din patru în patru ani dacă 

reglementări britanice sunt în continuare în concordanță cu cele europene.  
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”Am inclus mecanisme clare și stricte atât în ceea ce privește monitorizarea, cât și 

revizuirea, suspendarea sau retragerea unor astfel de decizii”, a precizat Jourova. 

Înainte ca UE să acorde în mod oficial statutul de conformitate legilor britanice, 

trebuie să consulte Comitetul European pentru Protecția Datelor și să obțină undă 

verde de la un comitet format din reprezentanți ai guvernelor UE. Această 

procedură ar trebui finalizată până la sfârșitul lunii iunie, când se încheie un acord 

interimar pentru fluxuri de date după Brexit. 

Autoritățile de reglementare din domeniul protecției datelor din UE adoptă o 

abordare mult mai dură a transferurilor de date după o hotărâre pronunțată de 

instanța superioară a blocului în iulie privind fluxurile de date transatlantice. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 UE pregateste noi sanctiuni impotriva Rusiei: "Vom discuta in Consiliul 

Afacerilor Externe despre reactiile adecvate in cazul Navalnii" 

Navalnii, unul dintre cei mai inversunati critici ai presedintelui Vladimir Putin, a 

fost condamnat politic 

Ministrul austriac de externe Alexander Schallenberg se asteapta ca Uniunea 

Europeana sa adopte noi sanctiuni impotriva Rusiei in legatura cu cazul Aleksei 

Navalnii, cel mai proeminent adversar al Kremlinului, relateaza duminica DPA. 

 

Un pas probabil ca ar putea fi facut cand ministrii de externe din UE se intalnesc 

luni, a declarat el pentru ziarul german Welt am Sonntag. 

 

"Vom discuta in Consiliul Afacerilor Externe despre reactiile adecvate in cazul 

Navalnii", a spus Schallenberg. 

 

Aceasta ar include probabil masuri specifice impotriva persoanelor si organizatiilor 

in conformitate cu instrumentul de sanctiuni al blocului pentru a pedepsi incalcarea 

drepturilor omului. 
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Schallenberg a spus ca se asteapta la "o larga majoritate de sprijin" pentru sanctiuni 

in randul celor 27 de membri ai UE, dar a adaugat ca sanctiunile "trebuie sa fie 

inteligente din punct de vedere politic si legal etanse". 

 

Mai multe persoane au intreprins actiuni in justitie pentru a fi scoase de pe lista de 

sanctiuni ale UE din cauza probelor insuficiente, a notat el. 

 

Schallenberg a cerut o pozitie unita din partea UE in legatura cu Moscova. "Doar 

comentand ce se intampla in Rusia si amenintarea sanctiunilor nu sunt suficiente". 

 

Navalnii a fost condamnat in doua dosare sambata, verdicte ce vor cantari asupra 

ministrilor europeni cand se vor intalni luni. 

In primul rand, o instanta de apel a confirmat sentinta de inchisoare pentru 

incalcarea eliberarii conditionate. Apoi, mai tarziu in cursul zilei, Navalnii a fost 

amendat cu o mare suma de bani pentru ca ar fi insultat un veteran din Al Doilea 

Razboi Mondial. Ambele procese au fost condamnate ca motivate politic, 

aminteste Reuters. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Consiliul de Securitate al ONU discută marţi despre implicaţiilor 

schimbărilor climatice asupra păcii în lume 

Consiliul de Securitate al ONU organizează marţi, la iniţiativa premierului britanic 

Boris Johnson, un summit al membrilor săi pentru a discuta despre implicaţiile 

schimbărilor climatice asupra păcii în lume, subiect asupra căruia cei 15 membri ai 

săi au abordări divergente, informează France Presse, citată Această reuniune are 

loc la câteva zile după revenirea oficială a Statelor Unite, sub conducerea 

democratului Joe Biden, în Acordul de la Paris din 2015 ce prevede limitarea 

încălzirii globale. 

 

În afară de Boris Johnson, a cărui ţară prezidează Consiliul de Securitate în 

februarie, este de aşteptat să aibă intervenţii secretarul general al ONU, Antonio  

https://ziare.com/international/moscova/
https://ziare.com/international/rusia/
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Guterres, trimisul american pentru schimbările climatice, John Kerry, preşedinţii 

Franţei, Emmanuel Macron, şi Tunisiei, Kais Saied, prim-miniştrii din Irlanda, 

Vietnam, Kenya, Estonia şi Norvegia şi ministrul chinez de externe, potrivit unor 

diplomaţi. 

 

Evenimentul va servi drept test pentru relaţiile chino-americane, a declarat un 

ambasador sub acoperirea anonimatului, referindu-se la unul dintre puţinele 

domenii asupra cărora cei doi rivali globali ar putea fi de acord. 

 

„Va trebui să ne uităm la modul în care se poziţionează chinezii în raport cu 

americanii”, menţionează acelaşi ambasador. Prin tradiţie, „ruşii şi chinezii vor 

spune că (clima) nu are nimic de-a face cu temele Consiliului de Securitate”. „Dar 

astăzi, chinezii sunt susceptibili de a fi lejer deschişi acestei discuţii, ceea ce i-ar 

izola pe ruşi”, adaugă el. 

 

Ceea ce Rusia nu doreşte este să facă din climă o temă de sine stătătoare printre 

subiectele abordate de Consiliul de Securitate. Pe de altă parte, le convine să se 

vorbească despre asta „de la caz la caz”, explică diplomaţi pentru AFP. 

 

Reuniunea „se va concentra pe aspecte de securitate legate de schimbările 

climatice”, precizează un alt ambasador, de asemenea sub anonimat. 

 

Unii dintre membrii nepermanenţi ai Consiliului, cum ar fi Kenya sau Niger, „simt 

foarte acut” impactul schimbărilor climatice asupra situaţiei de securitate. Alţii 

sunt reticenţi, nu doresc ca „Consiliul de Securitate să se transforme într-un nou 

organism care se va preocupa de finanţare, adaptare, negocieri”, continuă el. 

 

„Atât China, cât şi Rusia, dar nu numai ele, sunt reticente să vadă Consiliul 

vorbind despre schimbările climatice şi implicaţiile acestora”, confirmă un al 

treilea ambasador, de asemenea sub condiţia anonimatului, excluzând adoptarea în 

această etapă a unui text comun. 
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Aceste două ţări „cred că acest lucru poate deveni intruziv şi că nu este vorba de 

pace şi securitate”. „Ele nu vor ca Consiliul de Securitate să ia decizii cu privire la 

alegerile economice, chiar dacă înţeleg că schimbările climatice pot alimenta 

conflictele”, a explicat el. 

„Deşertificarea, mişcările populaţiei, concurenţa pentru accesul la resurse” sunt 

legate de încălzirea globală, susţine un alt diplomat, considerând că subiectul este 

important şi pentru Tunisia, Norvegia sau Irlanda, ultimele două aflându-se în 

Consiliul de Securitate de la 1 ianuarie. 

În regiunea lacului Ciad din Africa centrală, această problematică nu este o 

chestiune legat de ce va fi „mâine”, „ea există deja de ieri”, ironizează un 

ambasador, referindu-se la „accesul la resursele de apă” şi la „producţia de furaje” 

care pot provoca „violenţe intercomunitare” şi o „sifonare” a populaţiilor de tineri 

fără loc de muncă de către grupurile jihadiste. 

 

India şi Mexic, care s-au alăturat Consiliului de Securitate în ianuarie şi sunt 

progresiste pe această temă, au şi ele ceva de spus, a estimat un alt diplomat. 

 

„India este mobilizată cu privire la problema mediului” şi are nevoie ca impactul 

încălzirii globale asupra conflictelor să fie clar stabilit. Nu doreşte să se vorbească 

despre climă în termeni absoluţi, dar pe de altă parte îi convine să se discute despre 

impactul schimbărilor climatice asupra echilibrului de putere, precizează această 

sursă. 

 

Sosirea administraţiei Biden, cu puncte de vedere radical opuse celor apărate de 

Donald Trump, ar trebui să schimbe dinamica Consiliului în jurul acestui subiect, 

potrivit unor diplomaţi. 

(Sursa: Agerpres) 

 


